



Delegation of Canada
to the OSCE

Délégation du Canada
auprès de l'OSCE

**STATEMENT BY ANDRIJANA BESLIC, FIRST SECRETARY
ON THE RUSSIAN FEDERATION'S ONGOING AGGRESSION AGAINST UKRAINE
1503rd MEETING OF THE PERMANENT COUNCIL**

19 December 2024

Madam Chair,

ODIHR's December 13 report accounts of a worsening human rights situation in Ukraine resulting from increased aerial attacks and intensified hostilities on the front line. The report also speaks of continued arbitrary detention, torture and coercion in areas of the country under Russian occupation.

Practices of arbitrary detention affect even our Organization, which has had three of its officials unjustly detained by Russian authorities. We call once again for the immediate and unconditional release of the three OSCE officials Maksym Petrov, Dmytro Shabanov and Vadym Golda.

ODIHR's concerns about detainees include well documented reports of torture and inhuman conditions in detention facilities operated by the Russian authorities in occupied territories of Ukraine and in the Russian Federation.

All interviewed prisoners of war reported severe and routine torture during their detention. ODIHR also found further evidence of conflict-related sexual violence perpetrated by Russian authorities, including rape and electrocution of the genitals.

Madam Chair,

According to ODIHR, there is a surge in civilian casualties and exacerbated humanitarian crisis due to increased large-scale coordinated attacks by the Russian Federation on Ukrainian cities and towns, including attacks on civilian infrastructure. The continued use by the Russian Federation of explosive weapons with wide area effects in densely populated areas further showed, according to ODIHR, the continuing disregard for the principles of distinction and proportionality.

Canada condemns Russian attacks on civilian objects. Russia is causing immense suffering to Ukrainian civilians with its relentless attacks. The suffering must end, and we call on Russia to end its war of choice now.

Madame la présidente,

Le Canada s'est joint à une déclaration commune le 16 décembre condamnant avec la plus grande fermeté la coopération militaire croissante entre la Corée du Nord et la Fédération de Russie, y compris le déploiement de troupes de la Corée du Nord en Russie en vue de participer aux combats contre l'Ukraine.

Le soutien direct de la Corée du Nord à la guerre d'agression de la Russie contre l'Ukraine marque une extension dangereuse du conflit, avec de graves conséquences pour la sécurité de l'Europe et de la région indo-pacifique. L'exportation par la Corée du Nord de missiles balistiques, d'obus d'artillerie et d'autres matériels militaires vers la Russie en vue de leur utilisation contre l'Ukraine, ainsi que l'entraînement par la Russie de soldats de la Corée du Nord à l'utilisation d'armes ou de matériels connexes, constituent des violations flagrantes des résolutions 1718 (2006), 1874 (2009) et 2270 (2016) du Conseil de sécurité des Nations unies.

Nous sommes profondément préoccupés par tout soutien politique, militaire ou économique que la Russie pourrait apporter aux programmes d'armement illégaux de la Corée du Nord, y compris les armes de destruction massive et leurs vecteurs, ce qui exacerberait le climat déjà tendu dans la péninsule coréenne.

Nous réaffirmons notre engagement inébranlable à soutenir l'Ukraine dans la défense de sa liberté, de sa souveraineté et de son intégrité territoriale. Nous demandons instamment à la Russie de mettre immédiatement fin à sa guerre d'agression contre l'Ukraine et de cesser sa coopération militaire avec la Corée du Nord. Nous encourageons les membres de la communauté internationale dans son ensemble à se joindre à notre appel.

Merci, Madame la présidente.